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Onderwerp Reactie Leidse Milieuraad 

Geachte Leidse Milieuraad,

Wij danken u voor uw uitgebreide reactie op de conceptversie van het Uitvoeringsprogramma 
Klimaatadaptatie en Biodiversiteit (versie maart 2023) en de samenwerking om te komen tot dit 
advies. Wij zijn blij te lezen dat u zich herkent in onze ambitie voor een verbetering van het 
groen in Leiden, met potentiële verbetering voor de (stads)biodiversiteit en het klimaatbestendig 
maken van de stad. En met uw bevestiging dat we met de genoemde inspanningen op de goede 
weg zijn om deze ambitie te halen. 

Als college hebben we een grote ambitie op het klimaatbestendig en biodivers inrichten van 
onze stad. Daarbij worden we geholpen door de actieve samenwerking met onze hoogwaardige 
kennispartners in de stad, zoals de universiteit, de Hortus en Naturalis, maar ook tal van actieve 
vrijwilligers, bewoners en ondernemers. Met uw aanbevelingen op het uitvoeringsprogramma 
levert u hieraan ook een belangrijke bijdrage. Zoals u aangeeft kiezen we voor een adaptieve 
aanpak geplaatst in de context van diverse andere opgaven (woningbouw, mobiliteit, 
energietransitie), en ook met oog voor het sociale perspectief van de inwoners in onze stad. In 
deze brief geven wij u onze reactie op uw aanbevelingen, waarbij we rekening houden met deze 
context.

Vergroening en beheer
In het uitvoeringsprogramma hebben we ervoor gekozen in te zetten op het versterken van 
zeven leefgebieden in de stad. Aan de hand van “7 soorten” leggen we vervolgens met een 
communicatiecampagne uit welke maatregelen we in de stad nemen om het leefgebied voor 
deze soorten te versterken. 
In uw aanbevelingen vraagt u ook aandacht voor de genetische diversiteit door ruimte te laten 
aan spontane vegetatie in de stad. Het college heeft waardering voor de intentie van dit advies 
en zet ook stappen in deze richting. We doen dit welbewust geleidelijk.  Wij constateren immers 
dat hier op dit moment nog niet overal voldoende draagvlak voor is in de stad. We zien wel de 
afgelopen jaren een verschuiving ontstaan. Landelijke campagnes, maar ook het stoepplantjes 
project van de Hortus zorgt voor steeds meer waardering voor spontane vegetatie. Als 
gemeente leggen we uit waarom we minder vaak maaien, ruimte geven voor bloemen en 
kruiden in gazons en starten we een pilot met beheerregimes langs de gevels. Ook bij de 
ontwikkeling van kruidenrijk grasland en de aanleg van natuurvriendelijke oevers zien we 
kansen voor spontane vegetatie. 
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Onze ervaring is dat bij de participatie in de projecten het aspect beeldkwaliteit, met aanplant 
van nieuwe mooie bloeiende beplanting, een belangrijke rol speelt. Spontane vegetatie wordt 
hier op dit moment nog veel benoemd als rommelig en niet onderhouden. Uw aanbevelingen 
vragen om kleine stappen, een juiste timing en locatie om draagvlak te creëren, maar bovenal 
om deze te behouden. 

Uitvoering
Wat betreft ecologie worden aan de hand van de eerder genoemde zeven habitats gericht 
adviezen meegegeven aan de ontwikkelingen in de stad. Daarnaast zetten we onder andere in 
op de ontwikkeling van natuurvriendelijke oevers en het realiseren van extra struwelen, 
zoombegroeiing en bosvakken op locaties in de stad waar geen ontwikkelingen plaats vinden. 
Voor aanpassingen aan de bestaande bebouwing zullen we vooral moeten inzetten op 
bewustwording, omdat beleidsregels hier niet van toepassing zijn. 

We zijn ambitieus met de verduurzamingsopgave, maar hebben tegelijk ook oog voor 
haalbaarheid, betaalbaarheid en draagkracht. De veranderingen aan de inrichting en het beheer 
van de openbare ruimte combineren we daarom vooral met andere projecten. Op deze manier 
bereiken we op een efficiënte manier onze ambitie in 2050. Dit is ook noodzakelijk met het oog 
op de beschikbare capaciteit in de ambtelijke organisatie. 
Om te kunnen sturen op de voortgang is voor elk van de inspanningen benoemd wie 
verantwoordelijk is voor de uitvoering en wordt hierop gerapporteerd in de sturingsdriehoek 
(bestuurlijk opdrachtgever, ambtelijk opdrachtgever en opdrachtnemer) en via de P&C-cyclus1 
aan de gemeenteraad. Uw advies, om voor de voorgenomen projecten zo concreet mogelijk en 
specifiek aan te geven met welke activiteiten welke resultaten worden beoogd, nemen we mee 
naar onze projectleiders en nemen we mee in de diverse besluitvormingsdocumenten. Dit 
draagt bij aan uw aanbeveling met betrekking tot monitoring. Zoals u aangeeft vraagt dit nog 
wel enige aandacht met betrekking tot borging in de organisatie. 

Monitoring
Uw aanbevelingen met betrekking tot monitoring zijn ambitieus, maar kunnen zeker interessant 
zijn om verder te verkennen, waarbij wel juist ook de afweging gemaakt moet blijven worden 
tussen investeringen ten behoeve van monitoring versus investeringen in de stad om 
doelstellingen te halen. Uw aanbevelingen nemen we mee in de gesprekken met onze 
kennispartners om te komen tot een gezamenlijke onderzoeksagenda. 

Leren, educatie en bewustwording
Bij een relatief nieuw onderwerp als klimaatadaptatie is kennisdeling essentieel. In uw 
aanbevelingen vraagt u hier terecht aandacht voor. In het kader van de duurzame 
wijkvernieuwingen hebben we begin 2022 de eerste projecten geëvalueerd (link). We blijven 
deze projecten regelmatig evalueren en lessen trekken voor de volgende projecten. Ook vanuit 
andere projecten wordt de kennis opgehaald en gedeeld met betrokken binnen de ambtelijke 
organisatie. 

1 Planning en Control

https://leiden.notubiz.nl/document/11165787/1#search=%22evaluatie%20duurzame%20wijkvernieuwingen%22
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Aan uw overige aanbevelingen wordt vooral invulling gegeven met Samen aan de Slag 3.0 
(link). Bij Samen aan de Slag komt de komende jaren een accent te liggen op het maken van 
een gemeenschap (community building). Hierin willen we nauw samenwerken en kennis en 
informatie uitwisselen met organisaties, vrijwilligers en bewoners. Zo verbinden we 
doorgewinterde groeninitiatiefnemers aan nieuwe enthousiastelingen in de wijk. Ook vragen we 
organisaties om hun kennis en expertise nog meer aan te wenden voor het vergroenen van de 
stad door het delen van die kennis. 

We zijn op de goede weg, maar er valt ook nog genoeg te leren en te ontdekken. Graag blijven 
we met u in gesprek over de door u genoemde aanbevelingen gericht op kwaliteitstoevoegingen 
op dit thema, zodat we Leiden groen, biodivers, gezond en leefbaar houden.

Hoogachtend,

Burgemeester en Wethouders van Leiden,
de Secretaris, de Burgemeester,

Bijlage 1: Korte toelichting per aanbeveling 

https://leiden.parlaeus.nl/user/search/action=showpt/item=125568/B_09_Collegebrief_over_Samen_aan_de_slag_3.0_d.d._04-04-23.pdf#search=%27%3Cb%3Egroene%20hoofdstructuur%3C/b%3E%27
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Bijlage 1: Korte toelichting per aanbeveling

Aanbeveling 1:
Het onderzoek naar onaangetaste, rijpe(re) bodems is als inspanning opgenomen in het 
uitvoeringsprogramma: 3.3N Onderzoek naar autochtoon plantenmateriaal. Het doel daarvan is 
echter het zoeken naar autochtoon plantenmateriaal. Op basis van het onderzoek kan in een 
later stadium besloten worden of en op welke manier we deze gebieden planologisch willen en 
kunnen beschermen. De Groene Kansenkaart is dan echter niet het juiste middel.

Aanbeveling 2:
Het college heeft waardering voor de intentie van dit advies en zet ook stappen in deze richting. 
We doen dit welbewust geleidelijk. Wij constateren immers dat hier op dit moment nog niet 
overal voldoende draagvlak voor is in de stad. Als gemeente leggen we uit waarom we minder 
vaak maaien, ruimte geven voor spontane bloemen en kruiden in gazons en starten we een 
pilot met beheerregimes langs de gevels. Ook bij de ontwikkeling van kruidenrijk grasland en 
de aanleg van natuurvriendelijke oevers zien we kansen voor spontane vegetatie. Tegelijk kan 
het college ook diverse plekken en projecten in de stad aanwijzen waarbij inwoners beduidend 
minder waardering of begrip hebben voor keuzes vergroening, zeker als het gaat om 
verwildering. De balans is precair en vraagt in de ogen van het college, juist ten behoeve van 
het draagvlak voor stadsnatuur, een bewuste aanpak waarbij we stap voor stap vooruit gaan.

Aanbeveling 3:
Vanwege de beschikbare capaciteit zal dit alleen gedaan worden bij herinrichting van een park 
of het vaststellen van een nieuw beheerplan. Vanuit de toezichthouders wordt er wel jaarlijks 
gekeken naar de mogelijkheden voor het beheer van de gazons. In de praktijk blijkt dat juist 
gazons in parken goed gebruikt worden en daarmee een recreatieve (gazons) functie hebben.

Aanbeveling 4: 
Zie reactie aanbeveling 3

Aanbeveling 5:
Bij de participatie voor herinrichting van een park brengen we dit als mogelijkheid onder de 
aandacht van bewoners. Een mooi voorbeeld hiervan is het voedselbos bij Matilo. Hier 
realiseren en beheren een aantal bewoners een deel van het park. Of het mogelijk is om ruimte 
te geven aan een initiatief hangt af van diverse factoren, zoals bijvoorbeeld participatie en 
beschikbare ruimte.

Aanbeveling 6:
Bij de aanleg van geveltuinen en boomspiegels worden bewoners voorzien van advies met 
betrekking tot plantkeuze met name biologisch en inheems. Mooie kleurrijke bloemen na 
realisatie is wat bewoners graag zien. Spontane vegetatie wordt door de meeste inwoners in de 
stad nog gezien als onkruid, waardoor er nog weinig draagvlak voor is bij de aanleg van 
geveltuinen en boomspiegels. 

Aanbeveling 7:
Bij de herinrichting van speelplekken worden de verschillende belangen afgewogen, waarbij 
een biodiverse inrichting wordt meegenomen. Met vaak beperkte ruimte en de hoofdfunctie 
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spelen is het wel de vraag hoe biodivers het groen zal zijn. De inrichting van een schoolplein 
ligt vaak bij de scholen zelf. Onlangs heeft De Pionier een mooi groen schoolplein gerealiseerd 
met onder andere een moestuin voor groente en kruiden in de plaats van grijze tegels. 

Aanbeveling 8:
Voor aanpassingen aan de bestaande bebouwing zullen we vooral moeten inzetten op 
bewustwording, omdat beleidsregels hier niet van toepassing zijn. We werken wel ook aan 
beleid om maatregelen zoals het isoleren van de bestaande woningvoorraad niet ten koste te 
laten gaan van gebouw-gebonden soorten. Zie inspanning 3.2G Gedragscode 
soortenbescherming voor gemeente.

Aanbeveling 9:
Het college oriënteert zich, in lijn met deze aanbeveling, op goede borging van de ecologie 
binnen het proces dat de komende jaren plaatsvindt rondom de ontwikkeling van de 
omgevingswet in de vorm van omgevingsvisie, omgevingsprogramma’s en omgevingsplannen. 
Het Groen-Blauwe Raamwerk in de omgevingsvisie, maar ook het benoemen van het 
versterken van de 7 habitats in het uitvoeringsprogramma en het opstellen van bijvoorbeeld een 
puntensysteem natuurinclusief bouwen zijn een eerste stap in het borgen van ecologie in de 
stad. De vervolgstappen zullen komende jaren worden afgewogen en getoetst en waar passend 
binnen de andere belangen opgenomen in de instrumentaria van de omgevingswet. 

Aanbeveling 10:
Uw aanbeveling, om voor de voorgenomen projecten zo concreet mogelijk en specifiek aan te 
geven met welke activiteiten welke resultaten worden beoogd, nemen we mee naar onze 
projectleiders en nemen we mee in de diverse besluitvormingsdocumenten. Zoals u aangeeft 
vraagt dit nog wel enige aandacht met betrekking tot borging in de organisatie.

Aanbeveling 11:
In een dichtbebouwde stad als Leiden hebben wij weinig keuze mogelijkheden om de grote 
bouwopgave voor onze inwoners te realiseren. De locaties zijn grotendeels vastgelegd. Wel 
stellen we richtlijnen vast voor de manier waarop er op deze locaties wordt gebouwd. Deze 
richtlijnen voor klimaatadaptief bouwen worden meegegeven aan ontwikkelingen in de stad, 
waardoor deze rekening moeten houden met de risico’s voor hitte, droogte en wateroverlast en 
daarmee met de uitkomsten van de stresstest. 

Aanbeveling 12:
In hoofdstuk 7 van het uitvoeringsprogramma is de beoogde monitoring op klimaatadaptatie en 
biodiversiteit beschreven. Zie daarnaast reactie aanbeveling 10. Door in projectdocumenten de 
resultaten te beschrijven kunnen deze makkelijker bijgehouden worden. 

Aanbeveling 13:
Om te kunnen sturen op de voortgang is voor elk van de inspanningen benoemd wie 
verantwoordelijk is voor de uitvoering en wordt hierop gerapporteerd in de sturingsdriehoek 
(bestuurlijk opdrachtgever, ambtelijk opdrachtgever en opdrachtnemer).

Aanbeveling 14:
Een logisch raamwerk (of LogFrame) is een interessante suggestie om in een later stadium 
verder te onderzoeken. Vanwege de beschikbare capaciteit zetten we de komende jaren eerst 
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in op de in het uitvoeringsprogramma benoemde inspanningen en blijven we landelijke 
ontwikkelingen volgen.

Aanbeveling 15:
Op dit moment zijn er nog geen goede indicatoren voor bodembiodiversiteit per habitat bij ons 
bekend die doelmatig en kosteneffectief zijn. Deze vraag nemen we mee in gesprek met de 
Leidse kennisinstituten. 

Aanbeveling 16:
Deze aanbeveling is arbeidsintensief en naar ons inzicht niet doelmatig en kosteneffectief. Voor 
de groepen die gemeten worden in het stadsnatuurmeetnet borgt de methodologie van het 
stadsnatuurmeetnet een uitgebreide trendanalyse. De ijkjaren kunnen daarin als een nulmeting 
worden gezien en bieden ons al goede inzichten in de ontwikkelingen van de Leidse 
stadsnatuur.

Aanbeveling 17: 
Zie reactie aanbeveling 16

Aanbeveling 18: 
Zie reactie aanbeveling 16.

Aanbeveling 19:
Voor de waterkwaliteit maken we gebruik van langlopende meetreeksen/ onderzoeken van het 
Hoogheemraadschap van Rijnland. Bij het opstellen van 3.3L Verbeterstrategie voor 
waterkwaliteit en waternatuur zullen we verder uitzoeken of er doelmatige extra indicatoren 
kunnen worden gevonden. Deze zouden dan volgens aanbeveling kunnen worden 
meegenomen in het stadsnatuurmeetnet. Deze vraag nemen we ook mee in gesprek met de 
Leidse kennisinstituten. 

Aanbeveling 20:
Deze aanbeveling wordt al opgevolgd, doordat we voor het stadsnatuurmeetnet alle soorten 
binnen de groepen, waaronder vogels, monitoren. Daarnaast worden ook door derden nieuwe 
soorten waargenomen en ingevoerd op waarneming.nl. 

Aanbeveling 21:
We meten het aantal m2 beheer waar bermbeheer van toepassing is, oftewel één, twee of drie 
keer maaien maar ook het mozaïekmaaien en sinusmaaien, waarbij Geo-Visia de bron is. Dit 
wordt jaarlijks opnieuw in beeld gebracht.

Aanbeveling 22:
Inzaaien of aanplant wordt per locatie en per project bekeken te worden. Om per locatie een 
voor die locatie beste beslissingen te kunnen nemen werkt het niet mee om hier vooraf 
percentages voor vast te leggen.  

Aanbeveling 23:
Voor de beeldkwaliteit gaat het niet alleen om ecologie, maar ook om onderdelen als zwerfvuil. 
In Leiden hebben we daarom nergens beeldkwaliteit D. We zijn recent wel op onderdelen van 
de vastgestelde beeldkwaliteit afgestapt. Dit betekent bijvoorbeeld dat we bij beeldkwaliteit B 
op een aantal plekken de maaihoogte hoger laten worden. Het college experimenteert met deze 
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ontwikkelingen en volgt deze met als doel om dit verder uit te werken in een voor ecologie en 
inwoners wenselijke beeldkwaliteit

Aanbeveling 24:
In het kader van de duurzame wijkvernieuwingen hebben we begin 2022 de eerste projecten 
geëvalueerd (link). We blijven deze projecten regelmatig evalueren en lessen trekken voor de 
volgende projecten. Ook vanuit andere projecten wordt de kennis opgehaald en gedeeld met 
betrokken binnen en buiten de ambtelijke organisatie. 

Aanbeveling 25:
Bij Samen aan de Slag komt de komende jaren een accent te liggen op het maken van een 
gemeenschap (community building). Hierin willen we nauw samenwerken en kennis en 
informatie uitwisselen met organisaties, vrijwilligers en bewoners. Zo verbinden we 
doorgewinterde groeninitiatiefnemers aan nieuwe enthousiastelingen in de wijk. Daarnaast 
gaan we actief op zoek naar versteende straten waar bewoners zelf niet makkelijk tot 
vergroening komen. Met de ontdekmarkten die we samen met Naturalis, SOL en Incluzio 
organiseren proberen we juist ook een andere doelgroep te laten ontdekken welke natuur er in 
hun eigen buurt te vinden is. 

Aanbeveling 26: 
Zie reactie aanbeveling 25

Aanbeveling 27:
Onze ervaring is dat bij de participatie in de projecten het aspect beeldkwaliteit, met aanplant 
van nieuwe mooie bloeiende beplanting, een belangrijke rol speelt. Spontane vegetatie wordt 
hier op dit moment nog veel benoemd als rommelig en niet onderhouden. Uw aanbevelingen 
vragen om kleine stappen, een juiste timing en locatie om draagvlak te creëren, maar bovenal 
om deze te behouden. Landelijke campagnes, maar ook het stoepplantjes project van de Hortus 
zorgt wel voor steeds meer waardering voor spontane vegetatie. 

https://leiden.notubiz.nl/document/11165787/1#search=%22evaluatie%20duurzame%20wijkvernieuwingen%22

